
Názory a komentáře 

Důchodci 
Jednou za dva roky se v Berlíně koná výstava IFA, a tak jsme vyrazili k našim 
severozápadním sousedům. Dorazili jsme sice až na poslední dva dny, ale i tak to bylo 
překvapení. 

Pokud jste se lekli názvu sloupku, nezoufejte. Název se vztahuje právě k výstavě IFA 2003. Zaujalo 
mne, že v každém pavilonu se pohybovalo velké množství důchodců. Už několikrát jsem psal, že výstavy 
jako takové prožívají těžkou a vleklou krizi. A IFA 2003 toho byla důkazem. 

Ptáte se proč? Není to až tak těžké - je tu internet a mladší generace výstavy nezajímají, chtějí se 
bavit. Nechci házet teenagery do jednoho pytle - přišli, a dokonce i dovnitř hal. Ale většinou do těch, kde 
byla k vidění zábava: hry, domácí kina, nadupaná auta vybavená silnými zvukovými aparaturami anebo 
taková, kde byly v opěrkách vestavěny displeje, které i za jízdy umožňují sledovat film. 

Pokud některé firmy chtěly přitáhnout mladé, dělaly jim radost: třeba v hale Panasonic jste mohli 
najít sličné dívky představující Laru Croft, hrdinku hry Tomb Raider. K Sony teenageři přišli sami - díky 
herní konzole PlayStation 2. Oblastí jejich zájmu jsou samozřejmě i firmy vyrábějící mobilní telefony 
pokud možno s "malou výbavou", v níž nesmí chybět podpora MMS, fotoaparát a hodně barevný displej...

Pojďme za seniory. Oblast jejich zájmu byla jasně vymezená: domácí kino, domácí hudební 
soupravy, velké televize. A hostesky i zaměstnanci firem se snažili, aby senioři dostali potřebné informace.
Koneckonců i oni mají nárok a chtějí se bavit...

Zestárne i návštěvník Invexu?  

Evoluce 
Časy se mění. Dříve jsme kupovali videokazety a nahrávali na ně. Kvalita uspokojující. 
Dnes máme možnost zakoupit přehrávač vybavený pevným diskem a nahrát na něj stovky hodin 

záznamu ve špičkové kvalitě. Během nahrávání nového můžeme současně sledovat pořad, který jsme 
nahráli před týdnem či před měsícem. Nic proti novým technologiím a možnosti mít vše na pevném disku 
- ale jen tak mezi námi, stíháte vůbec přehrát to, co jste si nahráli? 

Přehrávače s možností nahrávání na pevný disk nebo třeba na disk DVD-RAM byly kromě 
miniaturních videokamer zaznamenávajících program na paměťové karty (Sony, Panasonic i jiné) jednou 
ze skutečně mála novinek, které se na IFA 2003 objevily. 

Prostě evoluce. Co dál? Nuda?  

Kolaps 
Nedávný výpadek elektrické energie v USA ukázal, jak jsme na ní závislí. Amerika zažila šok - 

někteří lidé se vůbec nedokázali v nastalém zmatku orientovat. Spali na schodech, nevěděli o svých 
blízkých. 

Základnové stanice potřebují energii, k posílání elektronických zpráv potřebujeme energii, metro i 
tramvaje jezdí na elektřinu, chladí nás klimatizace (v Americe všude), máme topení na elektřinu, počítače 
i servery jsou na elektřinu, prostě jsme na energii závislí. 

A tak mne napadá - dokázali bychom ještě žít bez ní? Mnozí z nás už všechno berou jako naprostou
samozřejmost. Odněkud přiteče voda, někde se ohřeje, někam odteče. To, že v síti máme 230 V, bereme 
jako fakt. Na všechny tyhle vymoženosti jsme si rychle zvykli. Jak tenká je nitka ke stavu, kdy nebudeme 
vědět, co máme dělat bez možnosti komunikace… 

Máme všechno hned - ale dokážeme to vůbec využít? To jsem si uvědomil, když jsem viděl 
reportáže z potemnělé, hrdé Ameriky, která však mnohdy ani neví, kudy energie do jejích bytů přichází...  

Pět, čtyři, tři, dva, jedna...
Po neuvěřitelně prudkém nástupu spamu na internetu se objevil další fenomén - viry. 
Vypnuly počítač, aniž jste si uložili výsledky své práce, odeslaly e-mail s důležitými daty někomu 

cizímu, prostě a jednoduše řádily a řádí. Ceny akcií velkých antivirových firem vzrostly až o 20 %. Můj 
antivirový program dostával snad každý den novou virovou databázi, aby poznal nové klony. Microsoft 
nestačil záplatovat díry ve svých operačních systémech. 

Nemáme co dělat, že vymýšlíme vrtáky, které testují odolnost operačních systémů a pohotovost 
antivirových analytiků? Zbláznil se celý svět? Je dobře, že upozorňujeme na díry v operačním systému, 
nebo jde jen o to, dokázat, že jsme lepší než hoši z Redmondu? Nebo že operační systémy MS jsou tak 



rozšířené, že je softwarový obr nezvládne všechny udržet v provozu? Či dokázat MS, že je tu vyspělejší 
alternativa? 

Sám nevím. Ale vrtá mi hlavou, kdo zaplatí to, že si musím stahovat záplaty na svůj počítač, aby 
byla má data v bezpečí. Dovolím si příměr: Pokud automobilka zjistí, že v určité sérii může dojít k 
nenadálé aktivaci airbagů nebo že je chyba v programu na ovládání ABS, vyzve majitele, aby se dostavili 
k bezplatné servisní prohlídce. A něco ji to stojí. Proč ale v případě OS MS musím platit za přijaté 
megabajty, když mám výrobek, který jsem už jednou zaplatil - a ten může zklamat tím, že zpřístupní data 
někomu jinému, odkryje mé soukromí?! Nechápu. 

A úplně na konec: Ve středu 8. října 2003 se na Invexu, konkrétně ve výškové budově BVV, koná 
antivirová konference. Určitě i letos bude o čem mluvit. Přijďte i vy, začínáme v 9.30 hodin...
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